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 فعال سیاسی اصولگرا : 

باید بمب اتم به دست آوریم
مسئولان کشور بارها تاکید کرده اند 
که »مطابق فتوای رهبر معظم انقلاب 
و شرع اجازه نداریم تا به دنبال تولید 
سلاح های کشتار جمعی از جمله اتم 
پیش برویم اما اگر بخواهیم این کار را 
انجام دهیم کسی نمی تواند جلوی ما 

را بگیرد.« 
  توان ساخت بمب اتم را داریم 

26 مرداد بود که سعید لیلاز گفت: 
توانایی ساخت  با  فعلی  در شرایط 
بمب اتمی ایران امن تر است. فراموش 
نکنید، اسرائیل در حال تجربه بدترین 
پیچیدگی های داخلی خودش است و 
نظام سرمایه داری غرب هم به همچنین. 
جهان بسیار جهان ناامنی است. روسیه 
برای سومین بار در تاریخ خودش امیدوار 
است که… من خوشحالم که این حرف 
را نخستین بار اسفند پارسال گفتم و 
چاپ شده است. روسیه برای سومین بار 
امیدوار است که زمستان 2۰22 یا 
زمستان 2۰2۳، زمستان پیش رو، بتواند 
غرب را سر اوکراین به زانو دربیاورد. 
یک بار سال ۱۸۱2 با ناپلئون این کار را 
کردند، یک بار ۱942 -۱94۱ با هیتلر 
این کار را کردند، الان امیدوارند این 
کار را باز هم انجام دهند. شواهد نشان 
می دهد که غربی ها این تهدید و این 
احتمال را جدی گرفته اند.« سعید لیلاز 
افزود: »هیچ دلیلی وجود ندارد که ما 
خیال مان از آنها راحت تر باشد. اگر 
یک در میلیارد این اتفاق بیفتد، شما 
مسئولان را سرزنش نمی کنید که چرا 
به آن فکر نکردند؟ در حالی که اولاف 
شولتز، صدر اعظم آلمان شب با این 
دغدغه می خوابد، چرا آقای رئیسی 
نباید به این موضوع فکر کند؟ خب 
دارند فکر می کنند.« یک روز بعد بود 
که محمد عطریانفر درباره اظهارات 
لیلاز مبنی بر حرکت به سمت دانش 
ساخت بمب اتمی اظهار کرد: شخصا 
صحبت های آقای لیلاز را دنبال نکرده ام، 
اما اگر این اظهارات جزء پرداخت های 
ذهنی او باشد باید بگویم الان نیروهای 
نظامی ایران هم به چنین نظریه ای 
قائل نیست. امروز نهاد ارزشمند سپاه 
پاسداران در سیاست های منطقه ای 
خیلی هوشمندانه عمل می کند. وی 
ادامه داد: قدرت دفاعی می تواند ضامن 
برخی جهت گیری های سیاست خارجی 
کشور باشد، اما هیچ کشوری ابتدا با 
زبان زور سخن نمی گوید، بلکه دنبال 
گفت وگو و دیپلماسی می رود و اگر در 
دیپلماسی دچار بن بست شد می تواند 
به سراغ ظرفیت های دفاعی و نظامی 
برود. تا وقتی زبان سیاست، برا بوده و 
کارایی دارد، هیچ فرد عاقلی توصیه 
نمی کند که دیپلماسی را کنار بگذاریم. 
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: از 
سال۸2 که موضوع هسته ای در ایران 
جدی شد، رویکرد مقامات کشورمان 
و همچنین رهبرانقلاب، سیاسی بوده 
و نظامی گری اولین سخن رهبران ما 
نبوده است، البته توان دفاعی پشتیبان 
دیپلماسی ماست، ولی هیچ کس در 
ابتدا زبان زور را جایگزین دیپلماسی 
نمی کند. وی با اشاره به ضرورت اجماع 
در داخل کشور درباره توافق هسته ای 
گفت: فرقی نمی کند چه کسی در کشور 
با طرف های مقابل توافق کند. من خودم 
علاقه مند هستم دولت در این زمینه 
دستاورد داشته باشد و مذاکرات را به 
نتیجه برساند زیرا این توافق به نفع ملت 
است. من طرفدار اجماع داخلی درباره 

توافق برجام هستم. 
  باز بسازیم

دیروز یک فعال و تحلیلگر سیاسی 
گفت: »اکنون ایران باید پاسخ دهد 
که با شرایط کنونی در برجام موافق 
است یا خیر. مساله دیگری هم وجود 
دارد؛ آنکه متأسفانه مشاهده می کنیم 
آقای گروسی کاملا جانبدارانه  که 
عمل می کند و آژانس را به ابزاری 
برای سیاست های رژیم صهیونیستی 
تبدیل کرده و می بینیم که در هر زمانی 
مساله جدیدی که کاملا غرض ورزانه 
است، مطرح می کند« احمد بخشایش 
اردستانی ادامه داد: »موضوع دیگر 
ضمانت اجراهای لازم است و هنوز 
معلوم نیست اگر رئیس جمهور بعدی 
آمریکا بایدن نباشد و فردی جمهوری 
خواه روی کار  آید سرنوشت برجام چه 
می شود.« این فعال سیاسی درباره 
ضمانت اجرای عدم تحریم شرکت هایی 
که در مدت احیای برجام با ایران فعالیت 
می کنند، اظهار کرد: »ضمانت اجرای 
عدم تحریم شرکت ها سه سال است 
و این هم آنقدر کارآیی ندارد و باز هم 
دغدغه اینکه دولت بعدی آمریکا چه 
تصمیمی می گیرد، برجای خود باقی 
است. از طرفی این یک واقعیت است که 
در دنیای کنونی قدرت تعیین کننده 
است. من باور دارم در چنین دنیایی باید 
بمب اتم به دست آوریم تا موازنه قدرت 

شکل بگیرد.«

آرمان ملی – مطهره شفیعی: بی تردید نمی توان نقش 
روحانیت را در عرصه های مهم کشور نادیده گرفت مانند عرصه 
اقتصادی. مبارزات آیت ا... کاشانی علیه سلطه استعمار نفت ایران، از 
پس حصارهای زندان آغاز شده بود؛ زمانی که وی در اراک در زندان 
انگلیسی ها به سر می برد به بازجوی خود گفته بود: »اگر زنده ماندم و 
از زندان آزاد شدم کاری می کنم که این ملت مسلمان یک قطره نفت 
به انگلیس ندهند.« چند سال بعد، در ۱6 مرداد ۱۳27 هنگامی که 
خطبه نماز عید فطر را در صحرای دولاب اقامه می کرد موضع قاطع 
خود را درباره خلع ید انگلیس از نفت ایران مشخص ساخت و اعلام 
کرد که »ملت مسلمان ایران تا قطع کامل ایادی استعمار انگلستان 
و استیفای حقیقی و جدی حقوق ملت ایران از شرکت غاصب نفت 
جنوب به مبارزه سرسختانه خود ادامه داده و در راه تحقق بخشیدن 
به این هدف مقدس مذهبی و ملی از هیچگونه فداکاری خودداری 
نخواهند کرد.« بدیهی است این سخنان آیت ا... کاشانی در آن 
اجتماع مردمی چه تاثیر شگرفی در گسترش مبارزات به بدنه 
اجتماع داشته است. علاوه بر آیت ا... کاشانی که همواره در میدان 
مبارزه نهضت ملی نفت بود، علما و روحانیون دیگری نیز بودند که در 
این مسیر قدم برمی داشتند. آیت ا... بروجردی، اعلم علمای آن زمان 
اگرچه خود وارد مبارزه مستقیم در جریان ملی کردن نفت نمی شد 
اما به طور ضمنی از آن حمایت می کرد. چنانچه آیت ا... واعظ   زاده 
خراسانی نقل می کند: »آیت ا... بروجردی به خاطر آن روح انقلابی که 

داشت از نهضت ملی نفت حمایت می کرد.«
  عملکرد اقتصادی آیت ا... هاشمی 

روحانیون دیگری هم بودند که تحولاتی در عرصه اقتصادی کشور 
ایجاد کردند مانند آنچه آیت ا... هاشمی در دولت سازندگی انجام 
داد و دوران سازندگی شاید تنها زمانی از حیات اقتصاد ایران پس 
از انقلاب اسلامی باشد که سیاست به خدمت اقتصاد درآمد چراکه 
مردی مامور بازسازی اقتصاد شده بود که به دانایی و تیزهوشی در 
سیاست شهرت داشت. فرمانده روزهای جنگ، سردار دوران صلح 
شد تا در دهه دوم انقلاب لقب »سردار سازندگی« را به دوش بکشد. 
شاید به همین دلیل بود که رهبر معظم انقلاب در پایان دوران 
ریاست جمهوری هاشمی رفسنجانی تصریح کردند: »هیچ کس 
برای شخص من آقای هاشمی رفسنجانی نخواهد شد.« آیت ا... 
هاشمی رفسنجانی البته در گفت وگویی با روزنامه کیهان با دفاع از 
سیاست های اقتصادی دولت هایش گفته بود: »سیاست های دولت 
چند پیکان مشخص داشت: یکی اینکه نرخ ارز که 7 تومان رسمی 
و دولتی و ۱7۰ تومان در بازار آزادشده بود، درست نبود و آثار منفی 
و خسارات و ضررهایش را خیلی می دیدیم و باید آن را به هم نزدیک 

می کردیم. یکی سیاست توزیع کوپنی را که همه چیز کوپنی باشد 
و دولت مسئول سوزن، ملحفه، قاشق و چنگال باشد و وارد کند و 
با قیمت دولتی به مردم بدهد، کم کنیم. یکی اینکه دولتی کردن 
همه چیز و بستن دست بخش خصوصی تعدیل شود. برنامه، انجام 
تدریجی بود و این نبود که یک دفعه اجرا شود. پیکان دیگری هم 
داشت که اینها پیکان های اصلی سیاست تعدیل بود. آن موقع هم با 
رهبری این مسائل را بحث کردیم و ایشان هم با عمده اینها موافق 
بودند. البته قبل از من، رهبری این عقاید را در زمان دولت آقای 
موسوی داشتند. یعنی افکار ایشان هم تأثیر گذاشت و سیاست 
کلی بود.« آیت ا... هاشمی تا زمان رحلت هم به موضوعات اقتصادی 
ورود داشت و به ارائه راهکارهایی می پرداخت. به عنوان نمونه سال 
95 گفت: »اقتصاد مقاومتی باعث تقویت پایه های کشور و بروز 
استعدادهای نیروهای داخلی در بخش های اقتصادی، فرهنگی 
و اجتماعی می شود.« یا سواحل، بنادر و دسترسی آسان به آب و 
همچنین بهره برداری از آب شیرین با استفاده از دستگاه های آب 
شیرین کن، را برای توسعه منطقه ضروری دانست و تأکید کرد: »با 
همکاری شرکت های دانش بنیان و نیروهای با استعداد فراوانی که 
داریم، می توانیم صادرات را رونق داده و علاوه بر تولید محصولات 

مورد نیاز داخلی، امکان صادرات صدها محصول را فراهم کنیم.«
  تخریب هاشمی 

اما برخی به جای الگوبرداری از راهکارهای آیت ا... هاشمی درصدد 
تخریب ایشان در مسیر نیل به اهداف خودشان هستند. مشرق چنین 
به روایت بخشی از یک جلسه مجلس پرداخته است: »یک نماینده 
مجلس تصریح کرد: همان طور که در زمان انتخابات می گوئیم که 
96 درصد مردم سرمایه بانک ها را تأمین می کنند اما 4 درصد منتفع 
می شوند، در جریان بررسی چنین طرحی هم باید به این مساله 
توجه داشته باشیم. ده ها متخصص اسلامی امروز در قم هستند که 
در سطح دکتری در پژوهشکده ها فعال هستند و ما چه زمانی قرار 
است به آن ها فضا دهیم؟« ایزدخواه متذکر شد: »مرحوم هاشمی نیز 
همین طور کشور را اداره می کرد؛ به علما می گفت شما درس اخلاق 
دهید ما به جای همه شما اقتصاد را اداره می کنیم و لذا این وضعیت 
امروز کشور شده است!« البته این ادعا بدون پاسخ نماند و در دقایقی 
بعد سید غنی نظری در پاسخ به اظهارات ایزدخواه، گفت: این تریبون 
دست ما امانت است و درست نیست که از پشت این تریبون به کسانی 
که دستشان از این دنیا کوتاه است، توهین کنیم، چراکه این افراد 
نمی توانند از خودشان دفاع کنند. نمی توان خدمات آنها را زیر سوال 
برد. وی بیان کرد: از ریاست جلسه انتظار می رود در کنترل جلسه 
دقت لازم را داشته باشد، چرا که برخی از افراد از روی احساس نظر 

می دهند. 
  دروغ زاییده ذهن بیمار

حجت الاسلام والمسلمین غلامرضا مصباحی مقدم، رئیس 
شورای فقهی بانک مرکزی و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
روز یکشنبه ۳۰ مرداد ۱4۰۱ گفت وگویی را با خبرگزاری صدا و 
سیما درباره موضوعات مختلف اقتصادی انجام داده بود و در این 
مصاحبه به استقرار ناظران شرعی در بانک ها هم اشاره کرده بود، 
اما یکی از رسانه های داخلی با انتخاب گزینشی بخش کوتاهی از 
مصاحبه و برداشت و تحلیل خود تیتر زده بود »حضور روحانیون در 
بانک ها قطعی شد؟ / چند روحانی در بانک  مشغول به کار می شوند؟« 
و در متن خبر هم این گونه القا کرده که »2۰ هزار روحانی در بانک ها 
مستقر می شوند«!؛ پس از آن هم برخی در فضای مجازی این دروغ 
بزرگ را نشر داده و از آن علیه روحانیت بهره برداری کردند. شش 
شهریور رئیس شورای فقهی بانک مرکزی درباره خبر دروغ استخدام 
روحانیون در بانک ها، آن را مخلوق ذهن های بیمار خواند و گفت: 
استخدام 2۰ هزار روحانی برای 2۰ هزار شعبه بانکی یک شانتاژ 
رسانه ای و مخلوق ذهن های بیمار است و مستند به اطلاعات 

درستی نیست.

 برقراری رابطه تهران - ریاض گروگان آرامش در عراق!؟

زرگر: رابطه ایران و عربستان در دست انداز برجام افتاده است
آرمان ملی- احسان اسقایی: حمله به سفارت عربستان در 
تهران در سال ۱۳94 موجبات قطع روابط دیپلماتیک تهران و ریاض 
را فراهم آورد. بعد از پنج دوره مذاکره مستقیم با عربستان روابط 
دیپلماتیک این دو کشور بزرگ جهان اسلام  هنوز برقرار نشده است. 

  فراز و فرود روابط تهران - ریاض
رابطه ایران و عربستان در سال های بعد از انقلاب همواره 
دستخوش تحولات زیادی شده است.  هنگام جنگ تحمیلی، 
عربستان برای کمک به عراق شورای همکاری کشورهای خلیج 
فارس را تشکیل می دهد تا بتواند به کمک سایر کشورهای عربی 
در حین جنگ از قدرت ایران کاسته و موجبات پیروزی بغداد را 
فراهم کند. با این وجود روابط دیپلماتیک دو کشور همواره برقرار 
بود و کمتر مشاهده شده که ایران و عربستان در طول حدود نیم 
قرن اخیر در برابر هم بایستند اما به محض قطع روابط تهران و ریاض 
شاهد حمایت های ریاض از مخالفان ایران در سوریه و عراق بودیم به 
طوری که خود آنها هم کتمان نمی کنند که در برابر تهران در منطقه 
ایستاده اند.درگیری های یمن البته نقطه تلاقی ایران و عربستان بود. 
هرچند ایران به طور مستقیم وارد این درگیری نشد اما از آن جهت 
که از جبهه مردمی در یمن حمایت کرد، توانست در این مقطع نیز 
عربستان را مانند زمین بازی عراق و سوریه بدون هیچگونه رویارویی 

از رسیدن به اهدافش ناکام  گذارد.. 
  پایان درگیری غیرمستقیم و آغاز مذاکره 

بعد از سرکوب داعش در عراق و سوریه و برقراری آتش بس در 
یمن زمینه های همراهی ایران و عربستان به نفع صلح در منطقه 
فراهم شد. در این میان نیاز بود که عربستان کمی مستقل از آمریکا 
به منطقه بنگرد. از این جهت با چرخش به سمت متحد استراتژیک 
تهران یعنی روس ها نشان داد که قصد دارد آغاز جدیدی در روابط 
دیپلماتیک خود را به سرانجام برساند. با این چرخش و تعدیل برخی 
مواضع عربستان خصوصا در ارتباط با یمن شاهد بودیم که الکاظمی 
نخست وزیر عراق سکان برقراری گفت وگو بین تهران و ریاض را در 
دست می گیرد و نه در سطح دیپلماتیک بلکه فراتر از آن و از طریق 
کارشناسان امنیتی در برقراری گفت وگو بین ایران و عربستان تلاش 
می کند. به طوری که الکاظمی توانست پنج دوره مذاکره بین ایران و 
عربستان را هدایت کرده و در آخرین دور گفت وگو ها اخباری مبنی 

بر برقراری رابطه تهران ریاض با حضور وزرای خارجه دو کشور در 
آینده نه چندان دور منتشر شد. 

  سبزی منطقه سبز؛ چراغ به روابط ایران و عربستان
درحالی که بسیاری از رسانه ها از برقراری آخرین دور مذاکرات 
ایران و عربستان در بغداد خبر   می دادند اما به یکباره خبری منتشر 
شد که این مذاکرات به تعویق افتاده است. از سوی دیگر     هیچ گونه 
تنشی بین ایران و عربستان در منطقه ایجاد نشده که موجب تعویق 
دیدار دوطرف گردد. همچنین مذاکرات برجام نیز در شرایط خوبی 
به سر می برد تا جایی که عربستان از مخالفت با برجام صرف نظر 
کرده است. در نتیجه احتمالا تحولاتی در عراق به وجود آمده که 
این مذاکرات با تعویق روبه رو شده. اگر وقایع یک ماه قبل عراق را 
بررسی کنیم اقداماتی که صدر و هواداران در این کشور خصوصا در 
منطقه سبز یعنی مکانی که عموما مذاکرات درآن اتفاق افتاده است؛ 
را تنها مانع دور جدید مذاکرات تهران ریاض خواهیم یافت. البته روز 
گذشته اتفاق خاصی در عراق به وقوع پیوست به طوری که صدر از 
ساختار سیاست عراق کنار رفت و اگر منطقه سبز در عراق آرام شود 
احتمالا شاهد برگزاری آخرین دور از مذاکرات ایران و عربستان در 

عراق خواهیم بود. 
  اهمیت میانجی گری برای عراق

فضای پر تنش عراق از این کشور در دیدگاه جهانیان کشوری پر 
آشوب ساخته است. از این منظر عراق تلاش دارد برای خود در دیدگاه 
جهانیان جانی دوباره ببخشد. لذا می کوشد؛  بین تهران و ریاض نوعی 
میانجی باشد تا از این طریق هم به مشکلات داخلی خود فائق  آید و 
هم بتواند در جامعه جهانی جایگاه بهتری برای خود دست و پا کند. 

  یک منبع آگاه و خبر مثبت
یک منبع مسئول در وزارت خارجه عراق در گفت وگو با العربی 
الجدید گفت: قرار بود دور ششم مذاکرات ایران و عربستان در اواخر 
جولای برگزار شود و بغداد تمام تدارکات و آمادگی ها برای برگزاری 
این نشست که قرار بود با مشارکت مسئولان عالی رتبه دو کشور 
باشد را انجام داده بود اما تحولات سیاسی در عراق و هجوم طرفداران 
جریان صدر به منطقه خضرا منجر به تعویق این دور از مذاکرات 
شد. به گزارش ایسنا این منبع خاطرنشان کرده: تعویق دور ششم 
مذاکرات تهران و ریاض از سوی بغداد نبود بلکه به درخواست خود 

آن ها بود، دو کشور ایران و عربستان تاکید کردند که اوضاع سیاسی 
موجود در عراق مناسب برگزاری چنین مذاکراتی در سطح وزیران 
نیست. همچنین ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت خارجه کشورمان 
در مورد مذاکرات ایران و عربستان و نتایج پنج دور مذاکراتی که 
بین دو کشور انجام شده است، گفت: خوشبختانه به دلیل درک 
مشترکی که هم در تهران و هم در ریاض شکل گرفته دو طرف به 
این اتفاق نظر رسیده اند که گفت وگوهای دوجانبه را انجام دهند. با 
نقش بسیار سازنده ای که دولت دوست و برادر عراق به عنوان کشور 
میزبان ایفا کرده است، پنج دور از گفت وگوهای مشترک ایران و 
عربستان سعودی در بغداد برگزار شد، ماحصل این گفت وگوها 

مثبت بوده است. 
  عربستان در انتظار برجام

علی اصغر زرگر، کارشناس روابط بین المللی در ارتباط با برقراری 
رابطه تهران ریاض به »آرمان ملی« گفت: روابط ایران و عربستان 
پیچیده است. چهار چالش امنیت منطقه، مذهب، انرژی، جهت 
گیری درسیاست خارجی؛ همواره در بین ایران و عربستان حکمفرما 
بوده است. آمریکایی ها نیز در سال های اخیر توجه خود را به آسیای 
شرقی و کنترل چین معطوف کرده اند و تلاش داشتند با فروش 
سلاح امنیت منطقه را در اختیار عربستان قرار دهد. از این منظر 
آمریکا برای رسیدن به این هدف کاهش تنش بین عربستان و ایران 
را به عربستان دیکته کرد و از این جهت چند دور مذاکره بین تهران 
و ریاض با میانجی گری عراق شکل گرفت. عربستان با توجه اینکه 
تلاش آمریکا برای متقاعد کردن  تل آویو در برجام را مشاهده می کند؛ 
برقراری رابطه با تهران را تا حدودی به برجام گره زده است. در این 
صورت شاهد توافقات امنیتی بین این دو کشور بزرگ جهان اسلام 

خواهیم بود که نفع آن به عراق هم می رسد. 
  در نهایت... 

به نظر می رسد حال که صدر از ساختار قدرت در عراق کنار رفته 
است. عراق نیز روی آرامش بیشتری خواهد دید و از این منظر 
معادلات سیاسی در این کشور به سمت ثبات بیشتری حرکت خواهد 
کرد که به نفع سه کشور منطقه یعنی عراق، عربستان و ایران است 
و این مورد در سایه تفاهمات ایران و عربستان می تواند به برقراری 

رابطه تهران و ریاض مبدل گردد. 

 سیدمحمد غرضی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 باید حقوق عامه مردم 

به خواص ترجیح داده شود
   دولت ها  با  اعتبار 50  درصد  می آیند 

و  با  اعتبار  20  درصد   می روند

آرمان ملی:  یک سال از روی کار آمدن دولت 
سیزدهم می گذرد و تحلیلگران و کارشناسان به 
بررسی و اظهار نظر در حوزه های مختلف عملکردی 
دولت مشغولند. در این راستا بسیاری مهم ترین 
حوزه عملکردی دولت را حوزه اقتصاد و معیشت 
مردم می دانند؛ حوزه ای که رئیس جمهور و مردانش 
در ابتدای کار حرف های زیادی در خصوص آن برای 
گفتن داشتند و از برنامه مدون هفت هزار صفحه ای 
اقتصادی می گفتند. اما گذشت زمان و مهم تر از آن 
عملکرد برخی و مدیران اقتصادی و عدم کنترل 
قیمت ها به ویژه مایحتاج عمومی جامعه و تاثیر آن بر 
زندگی و معیشت مردم باعث شده تا همچنان شاهد 
نارضایتی هایی از سوی مردم نسبت به وضع معیشتی 
خود باشیم. چه اینکه کارشناسان بر این باورند که 
برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور باید تغییراتی در 
برنامه  ها و کارگزاران اقتصادی دولت انجام شود. با 
توجه به قرار داشتن در هفته دولت باید دید رئیسی و 
مردانش به این مساله همت می گمارند یا اینکه روند 
سابق طی خواهد شد. برای بررسی عملکرد دولت در 
یک سال گذشته و نوع رویکرد جامعه به اقدامات 
دولت »آرمان ملی« با سیدمحمد غرضی، وزیر  
اسبق نفت و مخابرات به گفت وگو پرداخته است 

که می خوانید. 
   با توجه به قرار داشتن در هفته دولت؛ 
عملکرد دولت سیزدهم در یک سال گذشته 

را چطور ارزیابی می کنید؟
من معتقدم تفاوتی میان عملکرد دولت های پس 
از انقلاب تا امروز در خصوص حقوق عامه وجود 
ندارد و بهترین مثالش نیز مثال همین تغییر نرخ 
ارز از سال 57 تاکنون است که دلار 6۸ ریال به 
۳۰۰ هزار ریال تبدیل شده است. لذا دولت ها موفق 
نشده اند که حقوق عامه را در حداقل وضع نشان 
دهند. در مورد دولت سیزدهم باید بگویم مشکلی 
که دولت آقای رئیسی با آن مواجه است این است 
که کسانی برای مدیریت انتخاب شده اند که در 
دولت های گذشته  حضور نداشتند و در حقیقت 
شناخت چندانی از کارهای کلان اجرایی ندارند. 
لذا است که تصمیم گیری های اقتصادی آنها باعث  
انتقاد مردم شده است و گرفتاری مردم این است که 
تورم مخصوصا قاعده جامعه را  گرفتار کرده است. 
طوری که مردم نارضایتی خود را به زبان می آورند و 
نسبت به تصمیم گیری ها  انتقاد دارند. امیدواریم که 
انشاءا...  این دولت توانایی رفع تبعیض را داشته باشد. 
بالاخص در مورد نرخ ارز؛ نرخی در بانک مرکزی 
وجود دارد که به یک عده ای ارز می دهند و عده ای از 
صراف ها می توانند ارزهای موثر را بفروشند. در حالی 
که همه جامعه از این اطلاعات برخوردار نیستند و 
این ما به التفاوتی است که به یک عده می رسد و به 
عده ای نمی رسد و این تبعیض است. مابه التفاوت نرخ 
بازار با نرخ بانک مرکزی آنقدر زیاد است که موجب 
تبعیض و گرفتاری می شود. اینجاست که صنعت و 
تجارت به جای اینکه رفتارعمومی یکسانی داشته 
باشد با رانت اطلاعتی به عده ای رانت خوارانی را پدید 
می آورد. یکی از رانت ها رانت بانکی است و تعادل در 

رابطه با بانک ها و اقتصاد کشور رعایت نمی شود. 
  نوع رویکرد جامعه را نسبت به عملکرد 

دولت چگونه می بینید؟
اگر دولت اقدام کند امور را کفایت نمی کند لذا 
بایستی قوانین حاکم بر امور دولت به روابط غیر 
تبعیض آمیز تبدیل شود. تا وقتی که این قوانین از 
سوی  مجالس تصویب می شود و این رویه روش اداره 
کشور قرار گیرد مشکل حل نخواهد شد. امیدوارم 
این حرف هایی که در رسانه ها بالاخص در فضای 
مجازی گفته می شود حقیقت نداشته باشد. تمامی 
اتفاقاتی که در فضای مجازی رخ می دهد به ضرر 
دولت است چرا که اعتبار دولت را خیلی کم می کند. 
امیدواریم که اعتبار اجتماعی آقای رئیسی بیشتر 

شود تا بتواند کشور را به خوبی اداره کند. 
  افزایش اعتماد را در گروی چه اقدامات و 

مسائلی می بینید؟
من معتقدم که حقوق عامه باید به حقوق خواص 
ترجیح داده شود. وقتی بین کشورهای مختلف 
مقایسه می کنید بالاخص کشورهایی که انتخابات 
در آنها صورت می گیرد اعتبار دولت به این است که 
آیا اعتبارش در انتهای کار همان اعتباری است که 
در ابتدای کار در جامعه داشته است. لذا می بینید که 
اکثر دولت ها عوض می شوند؛ اعتبارشان از دست 
می رود و همواره مردم از همه دولت ها ناراضی اند و 
در نهایت آن اعتماد لازم وجود ندارد. امیدوارم که 
انشاءا... آقای رئیسی توانایی این را داشته باشد که 

اعتبارش هر روز بیشتر شود. 
  از دیدگاه شما چرا دولت ها در اجرا و عمل 

به وعده ها موفق نیستند؟
من معتقدم که این مساله تقصیر قانون است. 
دولت ها مجری قوانینی هستند و برخی از این 
لوایح توسط دولت رفته و برخی توسط خود مجلس 
تصویب شده لذا اگر دولت بخواهد رعایت حقوق 
عامه را بکند باید قوانین تبعیض آمیز را رعایت 
نکند. من معتقدم عملکرد دولت طی یک سال 
گذشته قابل انتقاد بوده است. هر دولتی که روی کار 
بیاید با اعتبار نسبتا 5۰ درصد می آید و با اعتبار 2۰ 
درصد می رود. جمع قدرت سیاسی اعم از دولت، قوه 
قضائیه، مجلس، شورای نگهبان، مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در مقابل اداره کشور مسئولیت دارند 

و بایستی که اداره کشور به نفع ملت و کشور باشد. 

 روایت عملکرد و دستاوردهای روحانیت در عرصه اقتصادی

تریبون کم سوادان اقتصادی علیه هاشمی!
     استخدام 20 هزار روحانی برای 20 هزار شعبه بانکی مخلوق ذهن های بیمار است

  
   این همه 

 تلاش برای 
چیست؟

  
 چرا 

 وزیر کار 
معرفی نمی شود؟

 عضو هیات رئیسه مجلس درخصوص آخرین وضعیت 
معرفی وزیر کار گفت: هنوز خبری از اینکه دولت در چه روزی 
قصد معرفی وزیر پیشنهادی کار به مجلس را دارد به دست ما 
نرسیده است اما زمان دولت برای معرفی وزیر رو به اتمام است. 
حسینعلی حاجی دلیگانی درخصوص تعطیلات تابستانی 
نمایندگان و تداخل آن با معرفی وزیر، اظهار داشت: مجلس در 
این ایام تعطیل نخواهد بود و تنها جلسات صحن علنی برگزار 
نمی شود، هر زمان دولت نامه معرفی وزیر را به مجلس ارسال 

کند، ما درخصوص آن تصمیم خواهیم گرفت. 

این روزها اردوگاه اصولگرایی وضعیت خوبی ندارد و سعی دارد 
به رقیب هجمه ببرد.  جواد امام، فعال اصلاح طلب، در رابطه با 
اینکه چندی پیش دبیرکل حزب موتلفه اسلامی اظهار کرده بود 
که »اصلاحات در جامعه مرده است و حیات سیاسی ندارد«، گفت: 
کسی که این  اظهارنظر را کرده باید بداند که اگر واقعا اعتقادش 
این است و جامعه می پذیرد و اصلاحات به زعم آقایان مرده است؛ 
چرا این همه تلاش و تقلا می کنند که اصلاح طلبان حذف شوند و 
در اهداف و ماموریت هایشان برای این موضوع، تلاش می شود و 

هنوز هم دست از جوسازی و برخورد برنداشته اند؟ 

 نمایندگان مردم در مجلس هم با مشکل مالی مواجه هستند؟ 
دیروز یک عضو هیات رئیسه مجلس گفت: در ابتدای هر دوره، 
مجلس مبلغی به نمایندگان برای اجاره خانه در تهران پرداخت 
می کند که این میزان در سال اول مجلس یازدهم 2۰۰ میلیون 
تومان به عنوان ودیعه مسکن بود که این پول هم به صورت 
ماهیانه از حقوق نماینده کم می شود. این پول حقوق نبوده و یک 
وام است. احمد امیرآبادی فراهانی افزود: الان ما نماینده ای داریم 
که می گوید صاحبخانه او اجاره را دو برابر کرده و برای پرداخت 

اجاره و ودیعه مسکن با مشکل مواجه شده است.

 مشکل نماینده
  برای پرداخت 

اجاره خانه 


